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Modlitba všedních dnů (neznámý autor) 
Pane, dej mi milost, abych své všední dny proměňoval v modlitbu.  
Nedopusť, aby práce zúžila můj obzor 
a abych se dal duchovně sevřít svým pracovištěm. 
Pomoz, aby mě neubíjely jednotvárné povinnosti obyčejné práce, 
zklamání a neúspěchy a všední malichernosti. 
Naplň mě pravou svobodou ducha 
a velkou, radostnou láskou k Tobě. 
Dej, ať na všechno, co mi přináší všední den, 
se dívám ve Tvém světle. 
Pak už nebude takový den šedý a nudný, 
ale změní se v chvalozpěv na Tvou slávu. Amen. (ajp) 

 
Slovo našeho bratra národního ministra 

k novému roku 2021 
Chovejme se jako bratři a sestry 

Chtěl jsem vám všem popřát do roku 2021 a tím i 
popřát sám sobě. Z  Katolického týdeníku (1/2021) 
jsem si pro sebe (i pro vás) vypsal několik myšlenek, 
které se mohou hodit: 

Papež František při Urbit et Orbi řekl, že Dítě, 
které se o Vánocích narodilo v chudých jesličkách, 
daroval Bůh celé lidské rodině, a to je důvodem pro to, 
abychom se chovali ke všem lidem jako bratři a sestry. 

Možná právě tohle má na mysli i naše řehole, podle níž se máme ve 
světském stavu v našich bratrských a sesterských společenstvích a z podnětu 
Ducha svatého snažit o dokonalost v lásce a žití evangelia, a tak zpřítomňovat 
charisma sv. Františka. Evangelium je radostná zvěst. 

Papež František: Pravá radost spočívá ve vědomí, že se o nás Bůh stará. 
Bohu nejsme na obtíž. Čím blíže je nám Pán, tím větší máme radost. 

Papež Benedikt XVI: Radost vstupuje do srdce těch, kdo se snaží udělat 
druhé lidi šťastnějšími. 
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Aleš Opatrný: Setkání s Bohem je zdrojem lidskosti, sociálního přátelství 
napříč všemi vrstvami společnosti. 

Naše vnitřní nastavení souvisí i s tím, že strasti a těžkosti, jež nám 
způsobuje pandemie, trvají skoro rok a zatím není vidět jejich konec. Zkusme 
proto další vyjádření: 

Vlastimil Kadlec OMI: Přišli jsme o jistoty, ale dostali jsme příležitost 
objevit, kým opravdu jsme. Bůh nás může vyvést z nás samotných, k 
opravdovosti bytí. 

Olomoucký biskup Graubner: Pandemie nám dává šanci začít znovu, 
oprostit se od stereotypních myšlenek, uvědomit si své povolání, lépe číst 
znamení doby, otevírat svá srdce odvážné naději, obnovit naši víru. Právě 
zdravý náboženský život je účinným lékem. A ten je možný i doma. Do nového 
roku vstupujme s Pannou Marií, jejíž cesta byla také strastiplná, ale osvobozuje 
nás od sebestřednosti a uzavřenosti. 

Ing. Petryčka: Zkusme v sobě probudit více respektu ke všemu kolem nás 
a do svých životů zkusme zahrnout i více souvislostí, zkusme nově vnímat, co je 
opravdu důležité. 

Každý jsme jiným člověkem a jinak vnímáme slova a věty, a tak Petr Vacík 
SJ upřesňuje: Nejde o slepou uličku osobního sebezdokonalování, o úpornou 
snahu, aby nás druzí viděli v lepším světle, ale jde o to naučit se pokorně 
přijmout sebe ve své průměrnosti. Být trpělivý se svou nedokonalostí a pokorně 
přijmout i nedokonalosti druhých.  

Jde jen o to znovu i v roce 2021 převzít odpovědnost za sebe i za naše 
společenství. 

Pravá radost, darovaná přítomností Boží, nás tedy neopustí, ani když se 
některé akce v roce 2021, ať už NBS nebo MBS, neuskuteční a budou 
nahrazeny napři videem, či dopisem, či prostě jen zrušeny. 

Pravá radost nevymizí, ani tehdy, když nám Pán daruje jen málo členů a 
nebudou přicházet mladší. 

Pravá radost pramení z toho, že přijímáme stav světa, jaký zrovna je a k 
sobě se v něm navzájem chováme jako bratři a sestry. 

Váš Luboš Kolafa 

 
Oblastní Františkánská pouť  

na Svatou Horu  
v sobotu 8. 5. 2021 

 
Zveme Vás na jednodenní pouť 
na Svatou Horu spolu s terciáři 
sv. Františka z Assisi. 
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Program: 
10.00 hod.: mše svatá v bazilice; dále individuální prohlídka areálu, pobyt 
v přírodě, oběd po františkánsku ve skupinkách podle vlastního uvážení a 
s vlastním vybavením. 
13.00 hod.: křížová cesta v parku na Svaté Hoře zakončená na Kalvárii 
(tato křížová cesta v parku na Svaté Hoře vznikla ve 30. letech 20. století. 
Je to asi 0,8 km dlouhá cesta lipovou alejí lemovaná v našem prostředí 
vzácnými stromy, jako jsou např. platan, tis či červený buk.) 
 
Informace v kalendáři na: www.frantiskani.cz; 

info@frantiskani.cz; mobil: 602 306 284. 
 

 
 
 

http://www.frantiskani.cz/
mailto:info@frantiskani.cz
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Společný list generálních představených františkánských řádů a 
konference k Vánocům 2020 

Assisi, 25 prosinec 2020 
 

Lid, co kráčí ve tmě, spatří velké světlo, nad 
těmi, co bydlí v zemi stínu smrti, zazáří světlo. 

(Iz 9,1), 
Opravdová naděje je odvážná 

Drahé sestry a bratři, všichni z celé františkánské Rodiny, ať Vás Pán 
obdaří pokojem! 

Mozaika vykreslující Boží narození o Vánocích je plná hudby a světla. 
Když Tomáš z Celana vypráví o slavení Božího narození v Greccio, hovoří o 
noci, která se stala jasná jako den a je úžasná pro lidi i pro zvířata. V tu noc 
přicházejí zástupy lidí a ocitají se před tajemstvím s radostí, kterou nikdy 
předtím nezažili. Lesem znějí sváteční zpěvy a skály odpovídají ozvěnou. Bratři 
spěchají zpívat Pánu a celá noc se rozeznívá radostnou chválou (1Cel 85,6-9). 

Jako představitelé velké mezinárodní františkánské Rodiny, zatímco už 
začínáme vidět Světlo, které přichází shora, nabízíme vám, řečí hudby, osobní 
rozjímání nad krásným zněním encykliky papeže Františka ,Fratelli Tutti’. 

 

 
 

Písmo složené z not v hudbě 
1.1 Nová partitura 

Adventní čas roku 2020 se schyluje k závěru, Boží narození už je na 
dohled. Od konce roku nás děli jen několik dní, ale už nyní můžeme říci, že to 
byl velmi zvláštní rok. Zdá se, že to, co jsme zakusili za poslední měsíce, stačí 
na celé desetiletí. Virus, politické výkyvy, protesty v mnoha zemích, napětí, 
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války, pohrdání, odvržení, informační chaos - zakusili jsme, že svět se stal 
pochmurnější a vinou různých omezení byl více uzavřený (srov. FT1,9-55). A 
právě v této historické chvíli dostáváme od papeže Františka encykliku Fratelli 
Tutti (FT). Chce se s námi rozdělit o své přání mít odvahu snít, snít o sjednocení 
celé rodiny lidstva ve velkém objetí mezi všemi bratry a sestrami. Jsme děti 
Země, všichni jsme tu hosty. (FT8) Papež začíná Fratelli Tutti (FT) zvláštním 
odkazem na bratrskou lásku, kterou představil a žil bratr František z Assisi, 
lásku k blízkým i vzdáleným, k Božímu stvoření, ale především k těm, kteří 
'stejně žijí v těle jako on' (FT2), uprostřed chudých a posledních. 

Svatý otec připomíná také hluboký význam historické a pokorné návštěvy 
bratra Františka u sultána Malik-al-Kamila v Egyptě. Ubožák z Assisi ho potkal 
jako bratr, jako osoba se srdcem schopným překročit hranice a vzdálenosti 
původu, národnosti, barvy pleti či náboženství. (FT3). Papež František vyznává, 
že to byl vlastně sv. František, velký 'komunikátor' Boží Lásky a 'plodný otec, 
který vzbudil sen o bratrské společnosti'; František byl hlavní motivací k napsání 
nové encykliky (FT4). O to víc by se to mělo stát motivací pro nás, členy 
františkánské Rodiny (FR)! Chceme říct ještě něco ... My, generální ministři FR, 
jsme byli v Assisi 3. října, u hrobu sv. Františka, když papež František slavil sv. 
mši a podepsal svůj dopis Fratelli tutti! Měli jsme proto možnost pozdravit 
Svatého otce jménem vás všech. Tuto příležitost, kterou nám darovala 
Prozřetelnost, chceme nahlížet jako speciální pozvání pro celou františkánskou 
rodinu, ale především nás, ministrů. Je to pozvání přijmout FT a její poselství s 
velkou vážností, přijmout ji jako dar i úkol, které nám dává papež v tomto roce 
2020, jako motivaci, která přichází od sv. Františka přes papeže Františka, jako 
nová partitura, kterou je třeba se naučit, procvičovat, a pak s ní vystupovat ve 
velkém představení současné historie. 
 
1.2 Různé noty v jediném akordu naděje. 

Papež František je realista a neváhá nazývat věci pravým jménem. 
Analyzuje situaci, v níž se nachází svět dnes (9-55), hovoří o 'hustých mracích, 
které nesmíme zlehčovat' (FT54). Tím to však nekončí. Jakou odpověď dává na 
utrpení, které zakouší celé lidstvo? Je to naděje! Co myslí nadějí? Naděje je 
něco, co k nám mluví o žízni po životě, o úsilí realizovat život v souladu s tím, co 
naplňuje srdce a povznáší ducha k dosažení velkých věcí jako pravda, dobro, 
krása, spravedlnost, láska ... Takovou naději, která je odvážná, která dokáže 
vidět dál než jen na osobní pohodlí, malicherné jistoty a uspokojení, které spíše 
zužují náš obzor, která se dokáže otevřít velkým ideálům, jež následně činí život 
hezčím a důstojnějším (FT55). Ale kde vzít naději? První odpověď, která 
přichází na mysl, je pravděpodobně následující: třeba ji čerpat od Boha. A 
vskutku je to tak. Pramenem naděje a radosti je Bůh a jeho Evangelium. Papež 
František to připomněl už v Evangelii Gaudium, když zdůraznil, že opravdová 
radost se rodí ze svazku mezi Bohem s člověkem, mezi křesťanem a Ježíšem 
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Kristem (EG1-8). To je první nota akordu naděje - objevení, že jsme dětmi 
Boha a jeho přáteli. Každý čin, každá solidarita, každý společenský vztah má 
svůj základ v tomto objevu, protože pokud jsme dětmi téhož Otce, znamená to, 
že žijeme mezi sourozenci. A bratr a sestra nejsou nikdy lhostejní. Ve Frateelli 
Tutti se nám připomíná, že naděje není něco, co si získáváme sami pro sebe, 
abychom žili sami, nezávisle na ostatních. Ne. Naděje se buduje ve 
společenství, tím že objevíme, že jsme bratři a sestry. A už vidíme druhou notu v 
akordu - zjištění, že nejsme v izolaci, ale že existují i jiní lidé, že jsme všichni 
vzájemně propojení, že se vzájemně potřebujeme a že se nikdo nemůže 
zachránit sám (FT54). A protože žijeme na této planetě a v jednom konkrétním 
okamžiku historie, chápeme, že naše naděje se také týká našeho obydlí, Země, 
na které žijeme. V Laudato si (LS) papež František, přiznává, že náš společný 
domov opravdu vážně chátrá, a proto nás zve k tomu, abychom právě skrze 
naději rozpoznali, že vždy existuje cesta ven, že východisko lze nalézt, že vždy 
můžeme něco udělat pro vyřešení našich problémů (LS61). Třetí nota naděje 
má tak chuť čerstvé vody, vůni čistého vzduchu nedotčených lesů a šum 
tropického lesa naplněného zpěvem tisíců ptáků. A tato nota doplňuje akord 
naděje, který by zněl neúplně, kdyby mu chyběla jedna ze tří not. 
 

Během koncertu 
2.1 První takty - vztahy a setkávání. 

Zatímco Laudato si uvažuje o tom, jaký svět chceme mít do budoucna, 
jakou planetu chceme, Fratelli Tutti se nás ptá, jaké vztahy chceme mít v 
budoucnosti. Pohled FT nás zve objevovat a živit naději na svět, ve kterém je 
'všechno otevřené' (FT87-127). Myslet a tvořit otevřený svět. Vede nás k otázce 
ohledně naší identity, našeho poslání, a následně i naší formace. Když 
přesuneme tyto otázky do nitra naší františkánské rodiny, mohli bychom se 
zeptat my, františkánky a františkáni, jaký si přejeme v budoucnosti františkánský 
svět. Jaké by měl mít hodnoty, styl, a jaké myšlení. Jaký svět chceme předat 
těm, kteří přijdou po nás? Rozhodující však je, jaké vztahy chceme mít v našem 
františkánském světě? A také, zda chceme, aby ten náš františkánský svět byl 
dostupný a otevřený pro všechny? V LS papež řekl, že svět je sítí vztahů, kde je 
vše propojeno (LS117) - a je třeba pamatovat na to, že 'vztah' je také jeden z 
hlavních františkánských základních kamenů. Ve FT říká, že je škoda, že se síť 
vztahů trhá, že ji ohrožuje izolace, ale zároveň navrhuje lék a opakuje, že 
naděje se nachází v kultuře setkání (FT30). 

Jak vytvářet kulturu setkání? Papež František připomíná, že 'každá 
proměna vyžaduje motivaci a zároveň vzdělávací proces' (LS15). Musí být 
uspořádána takovým způsobem, aby ji bylo možné čerpat z 'pokladu 
křesťanské duchovní zkušenosti', a podobně dodáváme i my, též čerpat ze 
zkušenosti františkánské rodiny. Na základě této papežovy vize následně 
rozpoznáváme potřebu zohlednit ve všech našich ratio formationis a ve všech 
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našich ratio studiorum téma specifické a jasné formace lidské, společenské i 
ekologické. Potřebujeme si položit otázku, jak naše formační programy mohou 
reagovat na otázku, jak lze tuto kulturu setkání podporovat. Protože blízkost je 
to, co zachraňuje. A zachraňuje nejen člověka, ale i jeho dům, zem. 

 
2.2. Předtaktí - pozornost a dialog 

V reflexi nad podobenstvím o dobrém Samaritánovi nám papež František 
připomněl, že všichni jsme příliš soustředěni na naše vlastní potřeby (FT65), a 
proto riskujeme, že zůstaneme zařazeni do té kategorie, v níž se ocitli kněz i 
levita, lhostejní vůči zraněnému člověku, který přepaden lupiči zůstal ležet u 
silnice (FT63). Abychom dokázali změřit úroveň naší pozornosti vůči jiným, 
můžeme si položit otázku, zda nás obtěžuje a vyrušuje, když vidíme trpícího 
člověka, protože nechceme marnit čas pro problémy, které zavinili jiní (FT65). 
Jedním z nejlepších přání, a to nejen vánočních, je přání odvahy přijmout "vzor 
dobrého Samaritána" (FT66) i oživení našeho povolání jako občanů naší země a 
celého světa, stavitelů nových společenských vazeb. Ve skutečnosti "každá jiná 
volba nás staví buď na stranu zbojníků nebo na stranu lhostejných, kteří 
procházejí kolem a neprokáží soucit s utrpením člověka zraněného při cestě" 
(FT67). Spolu s tím přáním vyvstává otázka, jak můžeme být ještě více tvořiví a 
nepodvolit se trendu "budování společnosti vyloučení", ale ztotožňovat se s 
křehkostí druhých? Jak můžeme být ještě odvážněji nablízku těm, kteří jsou 
poslední? (Srov. FT 233-235) 

Papež František, když mluví o prameni inspirace pro svou encykliku 
Laudato si, ukazuje kromě sv. Františka zároveň na „milovaného ekumenického 
patriarchu Bartoloměje“ (LS7). O prameni inspirace pro Fratelli tutti vyznává, že 
podnět našel mezi jinými ve velkém Imámu Ahmad Al-Tayyeb (srov. FT 29). 
Takto dává konkrétní a podstatný příklad dialogu, ke kterému vyzývá křesťany 
spolu se všemi lidmi dobré vůle (FT6). Hledání tohoto dialogu vychází 
z nepostradatelné křesťanské identity (FT3). My, jako sestry a bratři františkáni, 
jsme již zapojeni v tomto dialogu na různých místech a různými způsoby, ale i 
tak si můžeme dát otázku, jak ještě rozšířit tento prostor dialogu a setkání se 
všemi lidmi, zvlášť s těmi, kteří nesdílejí naši víru, a kteří často žijí a pracují 
spolu s námi. 

Svatý František zanechal několik praktických odkazů - mohli bychom začít 
pozdravem: Nechť Vás Pán obdaří pokojem (T23). Abychom mohli někoho takto 
pozdravit, je třeba ho nejprve "spatřit". A pak se pozdrav stává otevřením 
dialogu! Pamatujme však, že pozdrav sv. Františka je adresován všem ve stejné 
míře a stejně upřímně! (Srov. FT 222-224) Všem, bez výjimky, neboť v každém 
rozpoznával sestru, či bratra, věděl, že v srdci Boha neexistují děti druhé 
kategorie! 
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2.3. V hudební škole. 
Dostali jsme od papeže Františka novou partituru ke studiu. Píseň se zdá 

komplikovaná, ale víme, že všechny skladby se na začátku zdají složité. Nota za 
notou, takt po taktu, pomalu společně pracujeme, aby dílo bylo úspěšné. Nová 
skladba je výpovědí snu o otevřeném světě, o světě, ve kterém kraluje setkání, 
ve kterém je možný nový styl života, nové způsoby nazírání i myšlení. Za 
kompozici této skladby jsme zodpovědní také my všichni. Proto je nezbytné 
vygenerovat vnitřní i vnější procesy (ad intra Ordine, např ve formaci), (ad extra, 
v naší službě světu). Procesy, které mohou pomoci proniknout do tónů hudby 
ukryté v partituře Fratelli tutti. 
Kde se tedy můžeme seznámit s tímto novým dílem? Vánoční čas nám přichází 
na pomoc a zve nás do nejlepší hudební školy. Sv. František potvrzuje, že Boží 
narození je nejlepším časem "cvičit". V tento den Pán seslal své milosrdenství 
(Ž 130,7) a nocí zní jeho píseň (Lk 2,13-14). Hle, Betlém, místo setkání. Sám 
Bůh přispívá k setkání a stává se blízkým, jedním z nás. Zahajuje dialog, 
zpočátku bez slov, utkaný pouze z pohledů. Jak zázračné pro Marii z Nazaretu - 
dívat se poprvé od stvoření světa Bohu do očí ! O Vánocích nám Bůh ukazuje 
svou tvář, neboť "nikdo nemůže zakusit hodnotu života bez konkrétních tváří, 
které má milovat" (FT87). On první učí, jak vést prorocký a kontemplativní styl 
života, ve kterém je místo pro hlubokou radost, bez posedlosti konzumismem. 

Zde je pramen naší identity, zde se můžeme dozvědět, co to znamená 
přicházet, setkat se s těmi, kteří jsou vzdáleni, kteří jsou zcela jiní. Tady, u jeslí, 
začíná naše formace: kontemplací tváře Ježíše Krista, ovinutého plenkami, 
líbaného Marií z Nazaretu a objímaného Josefem. Z tohoto dětského obličeje 
můžeme vyčíst, že Bůh je Láska (1.J 4,16). Láska, která nezná nic jiného než 
odevzdat se v plnosti, která ví, že potřebujeme spásu a přišla k nám. 
„Nejsvětější dítě [které] bylo dáno a narodilo se pro nás, bylo dáno do jeslí, 
protože pro ně nebylo místo v hostinci “ (srov. OF část 5, 5). On je Slovo, skrze 
které Otec obnovuje dialog s celým lidstvem. Slovo se stalo tělem a přebývalo 
mezi námi, aby vstoupilo do dialogu s lidstvím. Hle, kde je pramen naděje! Je 
tam, kde je On a zároveň bratři a sestry: Ten, který přišel, aby přebýval mezi 
námi. 

Stejně my, generální ministři františkánské rodiny toužíme přispět do nové 
partitury v akordu naděje, vztahu, setkání, pozornosti a dialogu, ve škole Boha, 
"Betlémského dítěte" (1CEL 86,5). Děláme to společným vánočním přáním: 
Přejeme Vám všem, jedním hlasem, na tyto velmi zvláštní Svátky Vtělení Božího 
Syna, abyste měli smělost slyšet vždy, všude, za každých okolností, se všemi 
sestrami a bratry, píseň andělů hlásající: "Sláva na výsostech Bohu, a na zemi 
pokoj lidem - všem! - v nichž On má zalíbení! " (srov. Lk 2,14). 

 
Michael Anthony Perry OFM 

generální ministr 
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Roberto Genuin OFMCap 

generální ministr 
 

Carlos Alberto Trovarelli OFMConv 
generální ministr, předseda Konference františkánské rodiny 

 
Deborah Lockwood OSF 

prezident IFC-TOR 
 

Tibor Kauser OFS 
generální ministr 

 
Amando Trujillo Cano TOR 

generální ministr 

 
Anežka Jitka Polívková, OFS, a Anežka Alena Vadlejchová, OFS:  

Kalendář (kapitoly z františkánského života v Plzni) 
VI. Stanislav Maur 
Stanislav Maur se narodil 2. 12. 1923. Byl zcela ochrnutý, nemohl pohybovat 
rukama ani nohama. Neuměl číst ani psát. Pocházel z nevěřící rodiny. S Bohem 
se začal seznamovat ve svých 14 letech. Vše bral neuvěřitelně opravdově. Při 
zpytování svědomí říkával: „Co jsem poznal Boha, už jsem to nedělal.“ Před 
prvním svatým přijímáním velice probíral problém těžkého a lehkého hříchu. 
Výsledkem byl výrok: „Ani lehkého se nechci dopouštět.“ Nesmírně prožíval tu 
skutečnost, že každým naším hříchem Kristus Pán trpí. V Plzni – Doubravce stál 
často hlouček lidí u mladého vozíčkáře. Rozdával, co načerpal, a předával kus 
své lásky k Bohu lidem. Stal se členem III. řádu sv. Františka. Svou fyzickou 
odloučenost kompenzoval velkým pochopením pro lidi. Nemohl se pohybovat, 
tak se obyvatelé Plzně sjížděli 
k němu. Prosili ho o modlitbu. On se 
jen smál a každého ujistil, že se za 
něho přimluví. Ale jen houfně a 
dodával: Když to vezmu po jednom, 
nebudu s tím do dalšího dne hotov a 
zítřejší den bude mít své požadavky.“ 
Od roku 1968 se věnoval opuštěným 
lidem, kterým právě on nejlépe mohl 
vyprávět, co je život bezmocného 
člověka a jak s ním naložit. Tak 
vznikla novinářská rubrika „Za 
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světlem naděje“. Stáňa uveřejnil svůj životopis jako první a vyzval ostatní, aby 
se i oni svěřili se svým osudem. Dopisy se hrnuly z celé republiky. Stáňa 
nestačil ani diktovat odpovědi. Bylo neuvěřitelné, jak se vžíval do jednotlivých 
příběhů. Nabádal k častému zpytování svědomí. Dobře věděl, kolik trpělivosti 
musí postižený vynaložit na soužití s okolím, kolik jí musí mít okolí pro něj. 
Spousta přátelství byla navázána díky Stáňově „písemné centrále“. Zažil i 
výslechy STB. Nehněval se, nebál se. Jen s úsměvem konstatoval: „To je 
známka toho, že odvádíme dobrou práci.“ Po nástupu nové vlny totality začal 
pro Stáňu nový životní úsek. Spolubratři Šimon a Josef ho vozili po plzeňských 
kostelích. Vydali se na Svatou Horu a do Prahy. Byla to odměna, již zde na zemi 
pro brášku, který dovedl těžký životní úděl obrátit v dobro prospěšné celé 
veřejnosti. Zemřel 9. 1. 1975. Jeho pohřeb byl slavností nejen pro terciáře, ale 
pro všechny věřící z Plzně a okolí.  

 

O sestře Benigně Jiřince Křížkové OFS 
(Katolický týdeník XXXII / 7, 9. – 15. února 2021 / 6. neděle v mezidobí, 

str. 6, rubrika Dopisy) 
Ad Statečná Marie Rút Křížková (Perspektivy KT 51-52 / 2020) 

Na konci loňského roku se KT ohlédl za zemřelou literární historičkou a 
chartistkou Marií Rút Křížkovou (1936 – 2020). Rád bych připomněl její 
jmenovkyni Jiřinu Křížkovou (* 1925), která též působila ve skryté církvi. 

Dostalo se mi v životě nesamozřejmé výsady spočinout s několika 
„kristovci“ propojujícími božské s lidským. 

Jiřina Křížková se narodila 21. srpna 1925 v Plzni. Pochází z věřící 
katolické rodiny, rodiče vychovávali celkem čtyři děti. Po absolvování gymnázia 
v Plzni se během poválečných studií medicíny v Praze už jako členka 
Kongregace školských sester III. řádu sv. Františka dostala do kontaktu 
s prostředím kolem Jana Evangelisty Urbana v rámci Studia catholica pro 
teologické vzdělávání laiků. Tam postupně poznávala významné křesťanské 
osobnosti – P. Oto Mádra nebo P. Josefa Zvěřinu, s nimiž později 
spolupracovala při rozšiřování samizdatových textů. Po dokončení medicíny a 
opožděné promoci to i přes svůj vírou pošramocený kádrový profil dopracovala 
až na primářku pediatrického oddělení Psychiatrické léčebny v Dobřanech. 
Místo musela v roce 1974 nedobrovolně opustit. 

Její hluboká a živá víra ji přivedla k četným samizdatovým aktivitám. Byla 
jednou z prvních, kdo do Československa přivezla a rozšiřovala zde doposud 
málo známé dokumenty Druhého vatikánského koncilu, což mi nedávno potvrdil 
profesor Karel Skalický. Její neúnavné snahy o dosažení práva svobodně hlásat 
křesťanskou víru v komunistickém Československu jí v roce 1968 jako jediné 
ženě vynesly zvolení do Arcidiecézní pastorační rady. Léta byla sledována a 
otravována STB. V Radvanově navštívila internovaného arcibiskupa Josefa 
Berana, jemuž po letech do exilu začátkem roku 1969 napsala: „Drahý otče 
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kardinále, posílám Vám upřímný pozdrav z Plzně, vyplňte naše i Vaše přání a 
přijeďte se podívat domů – do vlasti, kde Vás tolik milujeme a čekáme na Vás.“ 

Jiřina Křížková patřila též k tahounům církevní obrody. V květnu 1968 byla 
zvolena členkou výboru arcidiecézního Díla koncilové obrody, na jehož první 
zasedání ji pozval tehdejší apoštolský administrátor pražské arcidiecéze 
František Tomášek. Obětavě pomáhala řadě kněží z Plzně a okolí, iniciovala 
lékařská křesťanská setkání, přispěla k vybudování azylového domu pro děti 
v bývalém klášteře v Bystřici u Nýrska, podílela se na vzniku ekumenických 
biblických hodin a díle Křesťanské akademie v Plzni. A také organizovala 
adoptivní péči u nás, v jejímž rámci se podílela na hledání nových domovů pro 
téměř 200 dětí. 

Martin Jindra, historik působící v Ústavu pro studium totalitních režimů 
 

Zpráva o hospodaření MBS SFŘ Plzeň za období roku 2020 
Zprávu o hospodaření jsem předkládal při kapitule našeho Místního 

bratrského společenství za roky 2017-19 ke dni 20. 11. 2019 a jako uzávěrku r. 
2019 k 14. 1. 2020. Na jaře byla odsouhlasena adopce malé Jacinthy v Indii a 
upřesněny počty profesních členů. Do celého hospodaření zasáhla také 
omezení v počtech scházení členů, jejich obavy z nákazy covidem-19 a také 
omezení dopravy. Iniciativou aktivních členů a jejich mimořádnými příspěvky se 
při všech těchto potížích podařilo hospodaření udržet na úrovni předcházejících 
roků (viz Terciářské listy z r. 2019 - listopad včetně pokladních limitů). Členské 
příspěvky navrhuji minimálně zvýšit vzhledem k úbytku členů a plánovanému 
zvýšení příspěvku NR. O tom rozhodne Rada MBS při nejbližším možném 
setkání. 

Výsledky hospodaření celkem za r. 2020: 

Příjmy Výdaje 

Převod z r. 2019 13.999 Kč Nájem hrobu (2021)      603 Kč 

Příspěvky členů 8.100 Kč Odvod NR SFŘ     3.000 Kč 

Adopce Indie 4.900 Kč Intence 2.000 Kč 

Chléb „sv. Antonína“ 1.600 Kč Životní výročí, pohřeb   4.165 Kč 

Celkem 28.599 Kč Administrativní výdaje         1.256 Kč 

Výsledná kalkulace Adopce Indie          4.900 Kč 

Příjmy 28.599 Kč Celkem 15.924 Kč 

Výdaje 15.924 Kč Zůstatek 12.675 Kč 

 
V Plzni 5. 1. 2021 

Pokladník MBS SFŘ Plzeň Milan Kučera dt. 
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Adopce na dálku – Yacintha Rodrigues (Indie) 
Dopis od ředitele indické charitní agentury: 

23. listopadu 2020 
Milí přátelé,  
mnoho pozdravů z Bala Pragathi Kendra Services, Honavar. 
Společně s ostatními zaměstnanci Vám všem přeji klidné Vánoce a nový 

rok 2021. Ať vás Dítě Ježíš drží v lásce a milosti. 
Doufám, že jste v bezpečí kvůli covid-19 a situace ve vaší zemi je pod 

kontrolou. Rád bych vám přiblížil, jaká je situace u nás. 
Lockdown v našem státě začal 22. 3. a zůstal do 31. 5. Během těchto 

měsíců se v oblasti Uttara Kannada nevyskytl žádný případ corony. Ale případy 
se objevují od června a v současné době již slyšíme o pozitivních případech ve 
všech částech našeho státu. Lidé se bojí cestovat autobusy nebo jinou veřejnou 
dopravou. Proto jsme museli získat od dětí dopisy prostřednictvím pošty, 
telefonu nebo WhatsAppu. Letos jsme museli pozdržet odeslání APR dopisů 
kvůli nepravidelným poštovním službám. 

Rozeslali jsme naše školní požadavky ke konci září a ve stejné době jsme 
posbírali všechna vánoční přání a obrázky od dětí. Doufejme, že vás potěší. 

Někteří žáci ještě nedostali zprávu o výsledcích ze svých škol a kolejí, 
protože jsou stále zavřené. Ale určitě vás potěší, že děti mají spoustu práce 
doma během online výuky. Studují z domova a baví je to. 

Letos jako vánoční dárek dáváme sadu šesti talířů. Vánoční program pro 
děti se neuskuteční.  

Jsem velmi vděčný každému z vás za podporu dětí. Víme, že ekonomická 
situace každé rodiny na světě je náročná, a přesto umožňujete našim dětem 
dobré vzdělání. Ať všemohoucí Bůh požehná všem vašim snahám a dá vám 
radost a štěstí. 

Na závěr s vděkem přijímám pomoc a vedení poskytované různými 
dárcovskými agenturami v pokračování naší práce směrem k nemajetným. 

S laskavým pozdravem 
bratr Gabriel Lopes, ředitel 
 

Z roční školní zprávy: 
Yacintha k získání základního vzdělání bude studovat 11 let. Ve školním 

roce 2019/20 navštěvovala školu Nirmala Convent Nursery, třídu LKG. V tomto 
školním roce postoupila do třídy UKG. Yacintha má dobré výsledky ve studiu. 
Musí se zlepšit v jazyku Kannada. Oblíbeným vyučovacím předmětem je 
angličtina. 
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Život jako proměna 
Znovuzrození a proměna lidského nitra 

(Evangelia) 
Osmá přednáška Martina Šimka v jeho ročním cyklu 

Lidství očima Písma Evangelického sboru v Přešticích se 
uskutečnila i potřetí kvůli epidemickým opatřením v online 
přenosu, a to ve čtvrtek 10. prosince 2020 z přeštického 
centra J. A. Komenského v Rebcově ulici.  

Z poznámek: 
Evangelia jsou Ježíšovy životopisy. Jsem rád, že se 

jimi zabýváme teď, v adventním čase. V předchozím tématu 
Život jako vize jsme si dokumentovali, jak prorocké knihy připravovaly čtenáře 
na příchod Ježíše. Evangelia přinášejí proměnu nikoliv jen vnější (změna stylu), 
ale především vnitřní – popisují proměnu skutečnosti: Bůh uvádí člověka do 
života proměn prostřednictvím života Ježíše Krista. 

Evangelium znamená radostnou zvěst. Původním jazykem evangelií je 
řečtina. V té době ji lze chápat jako univerzální jazyk (podobně jako dnes 
angličtinu). Proč označení Starý zákon x Nový zákon? Nejde jen o časový rozdíl, 
je zde i hlubší důvod – Bůh mění způsob komunikace s člověkem. Ve Starém 
zákoně se Bůh vlamuje do lidského života opakovaně, ale jeho zásahy mají užší 
obsah, jsou vedeny zvnějšku. V Novém zákoně Bůh přímo proniká do lidského 
světa zevnitř, stává se člověkem, jeho zvěst se stává univerzálnější. Např. ve 
Skutcích apoštolských se Filip setkává s Etiopanem, který si zakoupil knihu 
Izajáš, ale nerozumí jí a potřebuje výklad. Filip mu ji vysvětlí a dvořan je 
osvícen. Ježíšovým příchodem začíná revoluce lidských duší. Např. Petr 
Chelčický je fascinován myšlenkami míru a nenásilí, k proměně světa není třeba 

vnější moc, ale vnitřní osvícení („...ruku 
s napřaženým mečem nezadržíš...“).  

Evangelia jsou označena podle 
autorů – Matouš, Marek, Lukáš a Jan. 
Všichni podávají stejnou zvěst, ale každý 
z jiného pohledu. Není to nadbytečné, 
jeden člověk je při popisu limitován, čtyři 
svědectví jsou již přesnější. První tři 
evangelia jsou označena jako synoptická, 
často jsou si velmi podobná. 

Evangelium podle Matouše – 
autorem je snad Matouš Lévi, celník 
povolaný Ježíšem. Text je určen židovským 
čtenářům. Synoptičtí autoři nepovažují 
chronologické řazení děje za nejdůležitější, 
jen Lukášovo evangelium je přesné, např. 
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uvádí některé svátky. U Matouše jsou příhody z Ježíšova života prokládány šesti 
Ježíšovými promyšlenými promluvami (např. kázání na hoře). Tento styl je 
typický pro Židy – střídání děje a úvah. Je možné, že snad evangelium bylo 
původně sepsáno v hebrejštině či aramejštině a teprve pak přeloženo do lidové 
řečtiny. Existují tabulky, které zachycují, kde se které evangelické příběhy 
potkávají. Pouze u Matouše najdeme příběh o mudrcích od Východu. Zase jen 
Lukáš má příběh pastýřů kolem ohně, jimž se zjevuje anděl. Také má symboliku 
hvězdy, která promlouvá do evropského kontextu. 

Evangelium podle 
Marka – nejstručnější a asi 
nejstarší evangelium, 
možná zdroj pro Matouše a 
Lukáše. Evangelia snad 
vznikla v letech 70 – 100 
(příp. 60 – 110). Markův 
text je velmi hutný, 
Ježíšovy výroky jdou vždy 
přímo k jádru věci. Text je 
určen pro nežidovské 
čtenáře, kteří neznají židovské zvyky. Téměř vše najdeme i u Matouše a 
Lukáše. Jen u Marka ale najdeme podobenství o zasetém semenu (následuje 
po Rozsévači). Obsahuje tajemství Nového zákona – Ježíš je tím semenem a 
působí, ač to lidé vnímají, či ne. Je to úžasná pokora – myslíme, že svět už 
nemá žádná tajemství, ale proč semeno bez našeho vlivu roste? V 7. kapitole je 
vsuvka o židovských očistných tradicích. Evangelium je psáno kvalitnější 
řečtinou, než jakou používá Matouš. Autorem byl snad Jan Marek, průvodce 
apoštola Pavla, pak snad tajemník svatého Petra. Může se jednat o přepis 
Petrova vyprávění. Ve starověku bylo jinak chápáno autorství textu. 
Nepokládalo se za hanbu, když někdo použil rozsáhlé cizí pasáže, naopak – byl 
to projev úcty a bylo tím naznačeno vlastní pojetí. 

Evangelium podle Lukáše – 
je velmi pečlivou historickou studií, 
stejně tak jako Skutky apoštolské, 
které popisují Ježíšův odkaz. 
Předpokládalo se, že autor měl 
k dispozici dostatek finančních 
prostředků, neboť potřeboval 
cestovat, pořizovat opisy a 
nacházet svědky. Také se 
předpokládá, že autor byl velmi 

vzdělaný, snad byl lékařem, jak je zmíněno ve Skutcích. Své dílo věnoval 
vznešenému Theofilovi, který snad pokryl náklady jeho bádání. Lukášova 
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řečtina je vysoce vytříbená. Lukáš má nejvíce jedinečných příběhů, věnuje také 
pozornost Ježíšovu narození. Vše datuje podle vlády / výkonu úřadu 
konkrétních osob. Lukáš dbá na přesnou koncepci, svým dílem završil sběr 
pramenů. Významný je také „sociální“ aspekt Lukášova evangelia – všímá si 
žen a dětí (to Marek a Matouš nedělají). Takto se ale choval Ježíš. To bylo pro 
farizeje nepřípustné a provokativní. Lukáš také klade důraz na milosrdenství. 
Jen on popisuje Ježíšovo dětství, zvěstování, podobenství o milosrdném 
samaritánovi, o ztraceném synu a vypráví také příběh o pastýřích. Ti byli na 
konci společenského žebříčku, velmi chudí, jen na denní mzdě, bez majetku, ale 
byla jim dána přednost. 

Evangelium podle Jana – liší se od 
synoptických evangelií, která jen podávají zprávu. 
Jan sepisuje své osobní vyznání, niternou zpověď. 
Často pohlíží na Ježíše z lidské stránky, byl zřejmě 
očitým svědkem jeho působení, zažil důvěrná 
pozorování. Zázraky nepovažoval za až tak důležité, 
důležitá je hlavně proměna lidské duše – to je 
zázrak! Např. v Káni Galilejské snad Ježíš ani 
nechtěl zahájit svou dráhu takto, ale vyhověl matce. 
Pozorujeme kruhy, cykly Ježíšova putování, o 
svátcích se vždy vracel do Jeruzaléma po tři roky 
svého veřejného působení. Zázraky mají často 
symbolickou podobu a předznamenávají, co bude 
následovat: proměna vody ve víno – symbol 
poslední večeře, vzkříšení Lazara – symbol 
zmrtvýchvstání. 

Proměna v evangeliích je zkrácený zázrak proměny inspirované Bohem. 
Ježíš se rodí jako člověk, prvním impulsem je jeho křest a přijetí Ducha svatého. 
Je proměněn a zároveň vystaven zkoušce ověření trvanlivosti – pokoušení na 
poušti. Obstojí a je připraven na své působení. Vyučuje učedníky, kteří 
nechápou. Následuje proměnění na hoře, u něhož je i Jan. Tam spatří Ježíše 
v jeho Boží slávě. Vyvrcholením Ježíšovy cesty je Vzkříšení. 
Otázky: 

• Jeden ze tří králů je tmavé pleti – je to tak? Víme jen, že přišli od Východu, 
snad tedy někdo až z Indie, jenž měl astronomické znalosti. Lidé 
z Mezopotámie a Persie měli stejnou barvu pleti jako Židé. 

• Kde je zmíněno, že Ježíš začal působit ve třiceti letech? Je to odhad podle 
doby působení Piláta Pontského a doby sčítání lidu. (ajš) 
 

Z četby: Eucharistie a Maria 
Ptala se mne zbožná duše, zda je Panna Maria více radostná než 

bolestná. Pravda je, že je uctívána ponejvíce jako bolestná, ba sedmibolestná. 
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Je to tím, že západní křesťanství častěji znázorňuje jejího Syna jako umírajícího 
než jako zmrtvýchvstalého. Ona viděla to hrozné umírání: tělo, zmítané poryvy 
svalů, pokryté krví, špínou a hmyzem. Slyšela posměch lůzy i vzdělanců. Jistě 
by se jí nelíbilo, že dnes odkaz jejího Syna, Eucharistii, někdo nazývá 
zpřítomněním Kalvarské oběti. Tyto vzpomínky by nechtěla! Vždyť brzy nato 
zažila ničím nezkalenou radost: Zmrtvýchvstání, seslání Ducha svatého a zvlášť 
to pravé zpřítomnění Synovy oběti: Eucharistii, jeho Večeři. Tu slavila radostně 
spolu s mladou církví: TOTO konejte, abyste si mne připomněli! Je přání Ježíše. 

Matko Kristova, Maria radostná, pomoz nám správně smýšlet! 
Z knihy Rybář na poušti, fejetonů P. Jana Rybáře SJ jako poděkování za jeho 
moudré životní postoje a obětavou lásku k bližním vybrala ajp 

 
Kalendář 

Vše podle aktuální epidemické situace 

• sobota 8. 5. – Oblastní pouť SFŘ na Svatou Horu 
• čtvrtek 20. 5. - Setkáváme se (se sv. Františkem) - 16.00: příprava agapé 

ve farním sále; 16.30: adorace v kostele NPM, 17.00: mše svatá; 17.30: 
setkání společenství ve farním sále (dle času také nešpory, organizační 
záležitosti, formace, agapé …) – také volba delegátů na Národní kapitulu 

• další setkání se v květnu nebudou konat 
Pozn.: někdy může dojít k dílčím změnám. Kdo z vás se neúčastní aktivit MBS 
pravidelně každý čtvrtek, raději si prosím ověřte na telefonu 607 607 511, že je 
vše podle plánu. Děkujeme. 

 

VÝROČÍ v listopadu a prosinci 2020 
Profese / věčné sliby: Blanka Ludmila Škodová (2. 4.), 
Zdislava Anežka Anna Karpíšková (20. 4.), Ludvíka Dagmar 
Spíralová (21. 4.) – 5 let, Ludmila Anna Srbová (13. 5.), 
Prokop Oldřich Rosůlek (18. 5.) - 15 let, Glorie Stanislava 
Chadimová (19. 5.), Benigna Jiřina Křížková (21. 5.)   
Narozeniny: - 
Přejeme hojnost Božího požehnání! 
Nedávná úmrtí: †Paschala Jindřiška Ptáková (8. 4.) – 5 let, 
†František Václav Pták (13. 4.) 

 
Redakční rada:  
František Karel Ženíšek, František Luboš Kolafa, Ludvík Milan Kučera, Anežka 
Jana Pachnerová, Ludvíka Dagmar Spíralová, Antonín Jaroslav Šedivý.  
 
http://www.mbssfrplzen.estranky.cz/, 

 https://www.facebook.com/mbsplzen 

http://www.mbssfrplzen.estranky.cz/
https://www.facebook.com/mbsplzen

